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СЕРЕДА

«Володарі вогню» –  
втілення надії і 
найоптимістичніших сподівань

Залишилось зовсім трохи,  
але депутатів підводить 
дисципліна

Фізкультура – це здоров'я,  
а спорт – це престиж  
і потенціал громади

с. 5

с. 2

с. 4

Частина тиражу 
розповсюджується 

безкоштовно

Депутат Романівської селищної ради Василь Ходюк

Наша позиція й далі непорушна: 
«Нічого – про Україну  
  без України!»

Це питання 
було внесене до 
розгляду на 65-й 
сесії Романівської 
селищної ради вже 
безпосередньо пе-
ред початком сесії. 
Йдеться про звер-
нення депутатів 
Романівської се-
лищної ради щодо 
підтримки Прези-
дента України.

Зрозуміла логіка тих, 
хто ініціював таке звер-
нення. Якраз напередодні 
Україна і президент нашої 
держави зазнали своєрід-
ної дипломатичної атаки з 
боку команди новообраного 
Президента США. Загалом 
низка заяв, промов та ко-
ментарів, які пролунали 
упродовж тижня на адресу 
України, шокували своєю 
неадекватністю чи й навіть 
брутальністю звинувачень. 
Ну а в центрі обвинувачень 
опинився Президент Украї-
ни Володимир Зеленський. 
Звісно і однозначно – не-
справедливих звинувачень. 
Однак психологічний тиск 
на керівника Української 
держави набув несамовито-
го рівня, а тому підтримка 
президента якраз у ці дні 
важила багато. Вона, в 
принципі, не забарилася, 
бо відчувалося, що пере-
важна більшість населення 
України (до речі, так само, 
як і жителів інших держав) 
у ці дні підтримує Прези-
дента України.

Ну а як із висловленням 
такої підтримки на місцях: 
в областях, містах, сели-
щах і селах України? На 
підтримку глави держави 
у ситуації очевидного за-
гострення подій не лише 
на фронті російсько-укра-
їнської війни, але й на арені 
дипломатичних стосунків 
мали б висловити свої по-
зиції осередки політичних 
партій, громадські органі-
зації, спілки і т. п. Однак 
у середовищі громадської 
активності нині спостеріга-
ється очевидна апатія, а то 
й занепад. Осередки партій 
завмерли і поставили свою 
діяльність на паузу. Така 
ж ситуація і в середовищі 

громадських утворень. Ні 
тобі «Просвіти», ні «Плас-
ту», не кажучи вже про 
всілякі спілки офіцерів 
України, ТСОУ, численні 
творчі спілки письменни-

ків, художників, журналіс-
тів і т. д. Про причини такої 
суспільної апатії у момент, 
коли ситуація загострюєть-
ся, як-то кажуть, до краю, 
варто було б розібратися. 
Але про це все говорити 
доведеться вже в умовах 
мирного часу. А поки що і 
президенту держави, і по-
літикам, і владі, не кажучи 
вже про підрозділи ЗСУ, 
потрібна підтримка. І не 
лише від волонтерів, які 
постачають військо усім, 

чим тільки можливо. По-
трібна підтримка духовна, 
моральна, бо добре слово 
і дружнє побажання іно-
ді важать не менше, аніж 
гроші чи снаряди.

Отож на рівні місцевої 
влади, а конкретно – від іме-
ні громад, слова підтримки 
глави держави якраз у пері-
од очевидних ускладнень і 
загострення ситуації мали 
б висловити депутати від-
повідних рад. Якими саме 
будуть такі слова – не так 
важливо, але куди важли-
віше, аби вони прозвучали.

«Під час війни ми зро-
зуміли найстрашніше, 
що може статис я на 
війні. Це зневіра у своїх 

силах чи у підтримці 
побратимів. Всі ці роки 
ми відчували повагу та 
підтримку наших між-
народних партнерів на 
усіх рівн ях. Останні 
події засвідчили масш-
табність підступної 
гібридної атаки нашо-
го ворога, що, не цура-
ючись, нав̀ язує усьому 
світу свої фейкові на-
ративи… Однак народ 
України ніколи і нікому 
не дозволить вирішу-
вати за себе. Всі спроби 
визначити нашу долю за 
нас призведуть до про-
тилежного результату. 
Тільки народ України ви-
рішуватиме, як і коли у 
своїй країні проводити 
вибори, тільки народ 
Ук р а ї н и о б и р а т и м е 
свого президента! За-
являємо про підтрим-
ку Президента України 
Володимира Зеленського 
та його позицію «Нічого 
– про Україну без Укра-
їни!». Наголошуємо на 
неприпустимості про-
ведення перемовин щодо 
України без української 
сторони. Єднає мос я, 
д о п о м а г а є м о а р м і ї , 
зміцнюємо тил! Слава 
Україні!» – ось такими 
словами, власне, й був на-
сичений текст звернення, 
який повинен був про-
демонструвати єднання 
народу і влади у час най-
вищих і найбільших ви-
пробувань. Кому потрібні 
подібні слова – відповісти 
дуже просто: вони потріб-
ні усім нам, хто живе у цій 
країні, хто прагне вижити 
і залишитися неперемо-
женим – вільним, неза-
лежним, самостійним у 
власних прагненнях і діях.

Зауважимо, що прак-
тично усі депутати Рома-
нівської селищної ради, 
присутні на 65-й сесії, під-
тримали текст звернення 
про підтримку Президен-
та України, яке озвучив 
депутат Василь Ходюк. 
Щоправда, виявилось, що 
хтось таки та й утримав-
ся, посилаючись на певну 
партійно-політичну дис-
ципліну чи то – рекомен-
дацію. Хоча логіка подій 

якраз зводиться до іншого 
– ми маємо бути єдиними, 
позбувшись (і то негайно) 
будь-яких помилок, зло-
вживань, а найменший зло-
чин має розцінюватися як 
ворожа дія. Із відповідними 
оцінками і наслідками.

Ось, власне, і все, про 
що мають знати не лише 
депутати, але й пересічні 
жителі і громадяни нашої 
держави. І нашої громади 
– також!
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«Володарі вогню» – втілення надії  
і найоптимістичніших сподівань

Віктор Радчук

На фоні новин вій-
ськового забарвлення, 
які у більшості своїй 
мають песимістичний 
і печальний характер, 
кожна подія чи факт 
нашого буденно-побу-
тового життя сприйма-
ється із оптимізмом.

А тут – нова справа, нова іні-
ціатива і нові емоції. На щастя, 
позитивні, змістовно-оптиміс-
тичні і водночас цікаві. Йдеться 
про гурток юних пожежних, який 
віднедавна (створений 10 лютого 
2025 року) працює у стінах Биків-
ського ліцею. Гурток відвідують 
учні 5, 6 та 7 класів, і для дітей 
11-13 років заняття гуртка вида-
ються напрочуд захоплюючими 
та цікавими. Про появу шкільного 
гуртка юних пожежних у Биківці 
знають не лише учні ліцею та їхні 
педагоги. Відгомін про новоство-
рений гурток пішов так далеко, 
що юні пожежні у Биківці скоро 
змагатимуться у популярності 
зі своїми батьками, які входять 

до Добровільного громадського 
об’єднання пожежних. До речі, 
дорослі (у Биківці про них кажуть 
«справжні пожежні») пожежні 
вже приходили на заняття до сво-
їх юних колег, а це означає, що 
контакт між старшими та молод-
шими відбувся і естафета гарної 
справи має шанси опинитися у 
надійних руках. 

Ще одна складова у роботі 
гуртка, який має величну назву 
«Володарі вогню», стосується по-
статі керівника гурткової роботи. 
У Биківці юні пожежні мають гар-
ного, завзятого і фахового керівни-
ка. Педагог-організатор Зоріна Бо-
ровська працює із дітьми охоче, із 

сумлінням готуючись до кожного 
заняття гурківців. Діти відповіда-
ють Зоріні Володимирівні адек-
ватною оцінкою – вони чекають, 
готуються, і кожне заняття гуртка 
перетворюється у визначну подію 
для юних ліцеїстів. Обладнаний 
у ліцеї клас безпеки дуже допо-
магає дітям і їхньому керівникові 
у підготовці та проведенні занять. 
Вже сьогодні і вчителі, і батьки 
юних пожежних відзначають, що 
робота гуртка помітно пожвавила 
життя не лише у Биківському лі-
цеї, а й взагалі – у селищі. Ледь не 
кожен житель Биківки із радістю, 
із певним оптимізмом сприймає 
звістку про цікавий, змістовний 

осередок дитячого розвитку. Пе-
дагоги Биківського ліцею із задо-
воленням відзначають ініціативу 
та наполегливість своєї колежанки 
З. В. Боровської, яка зуміла ор-
ганізувати позакласну виховну 
роботу у ліцеї, а діяльність гуртка 
юних пожежних стала своєрідною 
родзинкою змістовно-творчого 
стилю роботи педагога. 

До речі, Зоріна Володимирівна 
Боровська, яка народилася і ви-
росла у Биківці, розпочинала і 
тривалий час працювала на педа-
гогічній ниві у місті Костянтинів-
ці, що на Донеччині. Але відтоді, 
коли у місті почалися важкі бої 
і перебувати у такій обстановці 

цивільному населенню змоги не 
було, дітям і дорослим довелося 
полишити рідні домівки. Зоріна 
Боровська приїхала до рідного 
селища, а в колективі Биківського 
ліцею землячку прийняли, зу-
стріли і підтримали її нові колеги. 
Сьогодні вона активно, наполе-
гливо, творчо і залюбки працює 
із дітьми і таким чином гамує той 
біль, якого їй завдала страшна ві-
йна. Якраз у роботі із дітьми, у 
щоденних клопотах і турботах 
життя ліцею пережити найважчі 
випробування все ж таки легше.

Ну і на завершення нашої 
невеличкої розповіді про життя 
юних пожежних із Биківського 
ліцею повідомляємо про ще одну 
звісточку оптимістичного звучан-
ня. Саме у понеділок, 24 лютого 
2025 року, у Биківці розпочина-
ються конкретні роботи із побудо-
ви приміщення нового пожежного 
депо, яке, згідно із намірами та 
запевненнями організаторів про-
єкту із облаштування сучасного 
комплексу протипожежного за-
хисту у громаді, має запрацювати 
вже наприкінці 2025 року. Що на-
справді чудово, так це сподівання 
на появу у Биківці осередку не 
лише протипожежної безпеки, а й 
загалом громадянської активності. 
Бо без неї у подальшому – аж ніяк!

Поліцейський офіцер громади – 
правоохоронець, що поряд!

Віктор Першко 

У Романівській 
селищній раді, як і в 
низці громад Жито-
мирщини, невдовзі 
запровадять дві посади 
поліцейського офіцера 
громади. 

Загалом варто зауважити, що 
реформа правоохоронної системи 
в Україні співпала із процесами 
децентралізації влади. Вже на 
старті утворення в процесі децен-
тралізації нових територіальних 
громад відбувся перехід до ново-
го формату роботи дільничного 
офіцера поліції, який передбачає 
його постійну присутність на те-
риторії територіальної громади, 
більш тісну співпрацю з насе-
ленням та керівництвом грома-
ди, підзвітність територіальній 
громаді та додаткові функції 
(більший акцент на попереджен-
ні правопорушень, оформлення 
адміністративних матеріалів за 
порушення правил дорожнього 
руху, часткова передача функцій 
дозвільної системи). Якщо спро-

бувати знайти аналог посади полі-
цейського офіцера громади, то тут 
найпершим чином напрошується 
порівняння із американським 
шерифом. Це такий же поліцей-
ський, який пересувається на 
автомобілі, має зброю, спецза-
соби та користується статусом і 
правами правоохоронця.

Слід зауважити, що новий (а 
він ще й досі новий) формат ро-
боти дільничного офіцера поліції 
почав запроваджуватися в Україні 
у так званих пілотних варіантах. 
Найкращу підтримку і найшвид-
ші темпи новація із впроваджен-
ням посади поліцейського офіце-
ра громади в Україні отримала у 
Хмельницькій області. Сьогодні 
у сусідній для нас Хмельниччині 
майже 90% громад мають посади 
поліцейських офіцерів громади. 
Трохи відстають від хмельничан 
рівняни та волиняни. Житомир-
щина поки що подібними масш-
табами появи та запровадження 
поліцейських офіцерів у громадах 
області похвалитися не може. 
Хоча порівняно із низкою (а це 
більше десяти) областей України 
житомиряни також лідери.

Слід зауважити, що військо-
вий час і воєнний стан – далеко 
не найкраща пора для запро-
вадження посад поліцейського 
офіцера громади. Адже, скажімо, 
у 2017-му, у 2019-му чи навіть 2021-
му роках ситуація із наповненням 
місцевих бюджетів була значно 
кращою, аніж тепер. А це озна-
чає, що раніше, так років із 5-6 
тому, громади мали куди кращі 
можливості для оснащення згідно 
з вимогами та інструкціями по-
ліцейських станцій, забезпечення 
поліцейських офіцерів громади 

усім тим, чого потребує сучасний 
«шериф», покликаний забезпе-
чувати належний правопорядок 
на закріпленій за ним території.

В принципі, й сьогодні дер-
жава (а це Національна поліція 
України) утримує поліцейського 
офіцера громади, надає йому 
службовий автомобіль, зброю, 
форму та амуніцію, планшет. 
Громада зі свого боку зобов’язана 
забезпечити поліцейських офіце-
рів громади службовим примі-
щенням (станцією) із не менше як 
трьох кімнат, оснащених електро-
енергією та водозабезпеченням. 
До обов’язків громади належить 
забезпечення поліцейської стан-
ції меблями, інтернет-зв’язком 
і навіть службовим житлом (за 
потребою), оскільки логіка рефор-
маторських змін та запроваджен-
ня посади поліцейського офіцера 
громади вимагає постійної (24 
на 7) присутності поліцейського 
офіцера на теренах громади. На 
плечі громади покладається і за-
безпечення автомобілів поліцей-
ських офіцерів громади пальним 
із розрахунку не менше 150 літрів 
на місяць.

Що принципово нового надає 
посада поліцейського офіцера 
громади  порівняно, наприклад, 
із посадами дільничних офіцерів 
поліції (раніше – міліції)? Найпер-
шим чином поліцейський офіцер 
громади перебуває на постійному 
чергуванні на території громади. 
Жодних чергувань чи відряджень 
за межами громади, як це буває 
у нинішньому статусі дільнич-
них інспекторів, коли, наприклад, 
дільничного інспектора із Романо-
ва можуть запросто задіяти для 
потреб поліцейського відділення 

у Чуднові. Але чогось особливого у 
своєму статусі, надзвичайних по-
вноважень поліцейський офіцер 
громади в Україні не має. Хоча для 
громади постійна присутність по-
ліцейського офіцера стає певним 
фактором правової стабільності. 
Окрім того, поліцейський офіцер 
громади зобов’язаний (як селищ-
ний голова, як депутат, як сіль-
ський староста) періодично звіту-
ватися перед громадою. Скільки 
громадян до нього зверталося 
і яких заходів було вжито. Яка 
їхня результативність (ефектив-
ність)? Особливе місце належить 
превентивним заходам у сфері 
громадського порядку та безпеки 
дорожнього руху.

У такій ситуації, коли полі-
цейський офіцер громади, згідно 
з покладеними на нього функці-
ями та обов’язками, тісно і гли-
боко вникає у життя громадян, 
неабияку роль мають відігравати 
органи місцевого самоврядування 
і чиновники місцевої влади. Адже 
навіщо навантажувати зайвим 
клопотом поліцейського офіцера 
громади у ситуаціях, коли жителі 
порушують правила благоустрою, 
безпечного поводження із відхода-
ми тощо. Тут мають діяти припи-
си, штрафи, які встановлюються 
рішеннями адміністративної ко-
місії виконкому. І навпаки, якщо 
людина, громадянин, житель 
демонструє представнику влади 
чи посадовцю злісну непокору, а 
тим паче лається, висловлює, а 
то й навіть демонструє погрози, 
то тут якраз поле для діяльності 
поліцейського офіцера громади.

У сусідній від Романова Миро-
пільській селищній раді посади 
поліцейських громади з’явилися 

давно, і якраз миропільчани мо-
жуть служити прикладом рішу-
чості, наполегливості та сміливос-
ті у справі запровадження чогось 
нового. Хтось запитає: а який по-
зитив принесли Миропільській 
громаді поліцейські офіцери? 
Чогось аж надзвичайно відмітного 
від Романова чи, наприклад, від 
Довбиша у Мирополі не відбуло-
ся, але владні чиновники ледь не 
в один голос кажуть, що постійна 
присутність поліцейських офі-
церів на території громади дуже 
позитивно вплинула на профі-
лактику правопорушень. Єдине, 
чого у Мирополі досягти важко, 
це правил щодо можливості ре-
агування поліцейських офіцерів 
громади у цілодобовому режимі, 
бо офіцери, які служать і працю-
ють у Миропільській громаді, 
живуть на території Романівської 
громади. В ідеалі – найкращий 
варіант, коли «шериф» поряд, 
і до нього можна звернутися у 
будь-яку мить із сподіванням на 
найшвидшу реакцію.

Але поява поліцейського 
офіцера у громаді – це очевид-
ний позитив і плюс, який треба 
буде негайно розвивати, вдоско-
налювати, адже новопризначені 
«шерифи» на перших порах ви-
магатимуть неабиякої допомоги. І 
тими рекомендованими зі столиці 
150-ма літрами пального на мі-
сяць для автівки поліцейського 
офіцера вочевидь не обійтися. 
Зрештою, річ не в кількості паль-
ного. Важливо ще раз вдуматись і 
з’ясувати, що поліцейський офі-
цер громади вимагає від громади 
уваги, розуміння і допомоги. Тоді 
й віддача від нього буде сторицею. 
Тобто такою, як треба.
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Iнфляція перевищила прогноз:  
чому ціни зростають швидше, ніж очікувалося?

У Національному банку 
України визнали, що інфляція 
зростає швидше, ніж прогно-
зували.

У січні її темпи сягнули 12,9% у річному 
вимірі. Чому це відбувається, і які про-
гнози регулятор має на решту року – ді-
знався Центр громадського моніторингу 
та контролю.

Причини інфляції
Основними причинами інфляції На-

ціональний банк називає такі фактори: 
суттєвіше, ніж очікувалося, зростання ад-
міністративно регульованих цін на товари 
і послуги, швидше збільшення вартості 
ринкових послуг, податкові та регуляторні 
зміни.

Також Національний банк нагадує, що 
причиною збільшення цін стало зростання 
виробничих витрат, зокрема підвищення 
вартості електроенергії та витрат на за-
робітну плату. Втім, ці фактори раніше 
враховували у прогнозах, і фінансисти 
заздалегідь попереджали про зростання 
інфляції на початку року. Тоді причинами 
називали підвищення витрат і обмежену 
пропозицію продовольства через гірші 
минулорічні врожаї.

Що подорожчало найбільше
Серед низки товарів, подорож-

чання яких фіксують і Нацбанк, і 
гаманці українців, є продукти харчу-
вання. Наприклад ціни на борошно 
та крупи зросли через ефект низьких 
минулорічних врожаїв. А от свинина, 
курятина й цукор здорожчали через 
наближення до цін країн – торго-
вельних партнерів на тлі стійкого 
експорту.

На вартість оброблених продовольчих 
товарів вплинули витрати підприємств на 
електроенергію, оплату праці і логістику. 
Зокрема, йдеться про збільшення вартості 
хліба, м’ясопродуктів та олії. Причинами ж 
подорожчання імпортних сирів, чаю, кави, 
шоколаду економісти називають зміну цін 
на світових ринках.

Вартість непродовольчих товарів зросла 
і через коливання курсу валют. А от здо-
рожчання виробничих витрат призвело до 
підвищення цін на одразу кілька категорій: на 
послуги та фармацевтичні препарати. Ціни 
на алкоголь і тютюн зросли через коригуван-
ня вартості та очікуване підвищення акцизів.

Причин для подорожчання пального 
кілька: зростання вартості сировини, ло-

гістичні проблеми через сезонні шторми 
у Чорному морі на початку року та підви-
щення акцизів.

Чи здешевшали якісь товари
Деякі товари не подорожчали, а окре-

мі – навіть подешевшали. Насамперед 
під час рекордно теплого січня виросла 
пропозиція яєць і молока, це дозволило 
трохи стримати ціни. Також через більшу 
пропозицію на ринку вдалося зменши-
ти вартість кисломолочної продукції та 
вершкового масла.

У звіті Нацбанку йдеться, що ціни на 
взуття та одяг виявилися навіть меншими, 
ніж торік. А попри подорожчання паль-
ного, суттєвіше зростання цін на бензин 

стримала конкуренція між мережами 
АЗС. Адже сезонний попит зараз менший, 
і компанії намагалися зробити умови при-
вабливішими для клієнтів.

Коли сповільниться інфляція
Інфляція зростатиме ще певний час. 

У макропрогнозі Нацбанку йдеться, що 
процес триватиме протягом перших міся-
ців 2025. Водночас у другій половині року 
Нацбанк прогнозує стабільне зниження 
інфляції.

Посприяти цьому мають валютна по-
літика держави, здешевшання продоволь-
ства після надходження нового врожаю, 
звуження фіскального дефіциту, а також 
помірний зовнішній ціновий тиск.

Менше спорту, більше гаджетів:  
чому українські діти набирають вагу

Понад 20% школярів молод-
ших класів мають надлишкову 
вагу. А близько 10% стражда-
ють на ожиріння.

Такими є результати першого в нашій 
країні дослідження щодо надлишкової 
ваги у дітей. Головними причинами 
ожиріння науковці назвали неправиль-
не харчування та надмірне захоплення 
гаджетами і як наслідок – брак фізичної 
активності. Центр громадського моніто-
рингу та контролю розповідає деталь-
ніше. 

Кожен п’ятий –  
має надлишкову вагу

На початку лютого у Києві презен-
тували результати першого в Україні на-
ціонального дослідження поширеності 
надлишкової ваги та ожиріння серед дітей 
молодшого шкільного віку. Дослідни-
ки опитали 3500 учнів 1-2 класів та 3600 
батьків. Загалом охопили 187 шкіл у 20 
регіонах України. 

Відповідно до отриманих даних, 
22,96% дітей мають надлишкову вагу, з 
них 9,13% страждають на ожиріння, а 
2,63% мають важку форму ожиріння. 
Хлопчики більш схильні до проблем із 
вагою: серед них показник надлишкової 
маси тіла – 25,24%, у той час як серед ді-
вчат – 20,72%.

Причини проблеми
Головними чинниками, які спри-

яють розвитку ожиріння серед ді-
тей, є незбалансоване харчування 
та недостатня фізична активність. 

Дослідження показало, що лише 55,3% 
дітей щодня їдять фрукти, а 41,4% – овочі. 
20,3% дітей щодня вживають підсоло-
джені напої. 17,8% регулярно їдять со-
лодкі закуски, такі як печиво та торти. 
Третина дітей або зовсім не має фізичної 
активності, або витрачає на інтенсивні 
вправи менше години на тиждень. 54,4% 

школярів проводять понад дві години за 
гаджетами у будні дні, а у вихідні таких 
аж 83,4%.

Ситуація у світі
Дослідження в Україні показало тен-

денцію, аналогічну світовій: у середньому 
25% дітей мають надмірну вагу, включно 
з тими, хто страждає на ожиріння. За 
даними ВООЗ, у 2022 році зайву вагу мали 
37 мільйонів дітей віком до 5 років. Серед 
дітей та підлітків 5-19 років ця кількість 
сягнула 390 мільйонів, з яких 160 мільйо-
нів страждали на ожиріння. 

Як запобігти ожирінню
Для зменшення ризику ожиріння 

необхідно комплексно підходити до ор-
ганізації харчування та способу життя 
дітей. Експерти наголошують на важли-
вості грудного вигодовування: лише 26% 
українських дітей перебували на груд-
ному вигодовуванні перші шість місяців 
життя. Кожну шосту дитину годували 
материнським молоком менше місяця, 
а кожна одинадцята – взагалі його не 
отримувала.

Важливий також регулярний сніда-
нок. Відповідно до даних дослідження, 
73% опитаних українських дітей не про-
пускають цей прийом їжі, що є пози-
тивною тенденцією. Не варто забувати 
і про фізичну активність. За словами 
дослідників, школи мають необхідну 
інфраструктуру для активного дозвілля 
(96,2% мають спортивні майданчики, 
94,1% – криті спортзали). Крім того, ді-
тям слід обмежити вживання солодощів 
і підсолоджених напоїв. А ще не дозво-
ляти школярам проводити багато часу 
за електронними пристроями.

Адже якщо ці зміни не запровадити, 
через 20 років діти, які нині мають зайву 
вагу, можуть зіткнутися з серйозними 
проблемами зі здоров’ям. За даними 
вчених, їм загрожують серцево-судинні 
захворювання, діабет 2-го типу, пору-
шення кістково-м'язової системи та інші 
хронічні недуги.
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Залишилось зовсім трохи,  
але депутатів підводить дисципліна

Віктор Радчук

Дивно, але у свідо-
мості наших співгрома-
дян і досі немає адек-
ватного розуміння, а 
тим паче усвідомлення 
того, якою важливою 
подією для громади є 
сесія селищної ради. 

Якщо сказати простіше, то 
маємо чітко зазначити: жодної 
іншої події, яка за своєю зна-
чимістю і важливістю виперед-
жає сесію, просто НЕМАЄ. На 
практиці, у реальному житті, у 
Романові таке розуміння є в дуже 
невеличкої частини людей. Якщо 
спробувати з̀ ясувати причини 
такої громадської БАЙДУЖОСТІ, 
то доведеться згадати про багато 
речей, подій, факторів і т. п. Най-
перше ми мусимо згадати про 
роль депутатського корпусу. Він 
у Романівській селищній раді 
доволі строкатий, погано струк-
турований за партійною, а тим 
паче – за ідеологічною ознакою. 
Іноді складається враження, що 
частина депутатів Романівської 
селищної ради взагалі не розуміє 
суспільної відповідальності своєї 
поведінки. Найбільш гнітючим 
проявом такої байдужості є си-
туація із відвідуванням сесійних 
засідань. Про це вже неодноразо-
во говорилося, але віз і нині там: 
правило «одну сесію відвідав, тож 
наступні п’ять пропускаю» давно 
сповідує ціла група депутатів-
прогульників. У такій ситуації 
вже неодноразово траплялося, що 
за десять чи п'ятнадцять хвилин 
до початку сесійного засідання у 
залі можна нарахувати заледве 
половину депутатського складу.

Не стала виключенням і чер-
гова, 65-а, сесія Романівської се-
лищної ради, скликана 21 лютого 
2025 року. Лише в останню мить 
у сесійному залі з’явилося двоє 
депутатів, поява яких, власне, й 
дозволила розпочинати сесію. 
Проте й надалі відвідування сесій 

як головний критерій депутатської 
дисципліни перетворюється ледь 
не в найбільшу проблему Рома-
нівської громади.

Вшанували героїв і вручили 
нагороди

Третій рік масштабної війни 
наполегливо і вперто привчає 
українців до втрат земляків, 
родичів, сусідів, побратимів і 
просто знайомих чи незнайомих 
людей. Чергова сесія Романівської 
селищної ради розпочиналася 
21 лютого 2025 року із печально 
традиційної церемонії нагоро-
дження загиблих героїв-рома-
нівчан. Цього разу мама Романа 
Васильовича Мудрого Світ-
лана Михайлівна отримувала 
орден «За мужність» ІІІ ступеня. 
Нагорода присвоєна посмертно: 
Роман Мудрий поліг у бою під 
селищем Красногорівкою, що 
на Донеччині. Таку ж нагороду 
(орден «За мужність» ІІІ ступеня) 
отримала і мама Ярослава Бар-
буци Світлана Анатоліївна. Її 

син, Ярослав Григорович Барбу-
ца, загинув у січні 2024 року, не 
доживши до свого 30-річчя кіль-
кох місяців. Ще одним посмерт-
но нагородженим героєм став 
Сергій Мельницький, якого 
держава Україна також удостоїла 
ордена «За мужність» ІІ ступеня. 
А отримувати нагороду до залу 
Романівської селищної ради була 
запрошена мама героя Євгенія 
Григорівна Маліновська.

До когорти нагороджених у 
сесійному залі доєднався і житель 
Романова Іван Боровенський, 
якому в урочистій обстановці 
було вручено почесну відзнаку 
Міністерства оборони України 
«За поранення».

Десятки питань 65-ї сесії 
були однаково важливими

Затвердження звіту селищ-
ного голови за минулий рік 
щодо здійснення державної ре-
гуляторної політики – важлива 
і обов̀ язкова функція селищної 
ради, і зазвичай вона розгляда-

ється на сесійному засіданні у 
першочерговому порядку. Далі 
депутати затвердили звіт про ви-
конання бюджету Романівської 
селищної ради за 2024 рік. Зазви-
чай чимало романівчан і жителів 
Романівської громади нарікають 
на чималу чисельність працівни-
ків апарату виконавчих органів 
Романівської селищної ради, 
однак і на 65-й сесії депутати 
проголосували за те, щоб у штат 
працівників ради було внесено 
ще одну посаду – інспектора із 
військового обліку. Таким чином, 
із 1 березня 2025 року кількість 
чиновників у складі апарату ви-
конавчих органів Романівської 
селищної ради сягатиме 85-ти 
осіб. І що тут скажеш: без інспек-
тора з військового обліку зараз 
не можна.

Як і передбачалося, під час 
сесії було затверджено Поло-
ження про молодіжну раду та 
оновлено склад молодіжної ради 
при Романівській селищній раді. 
До речі, четверо представників 
оновленого складу молодіжної 
ради були присутніми на 65-й 
сесії Романівської селищної ради, 
і більшість із них доволі уважно 
стежила за роботою депутатсько-
го загалу. Ще раз можемо і хочемо 

зауважити: а чому б не оновити 
вже під час місцевих виборів 
восени 2025 року депутатський 
склад майбутньої Романівської 
селищної ради, залучаючи най-
більш уважних, кмітливих, на-
полегливих і дисциплінованих 
представників «молодіжки», яка 
щойно розпочинає свою роботу. 
Ідея, яку не варто залишити без 
уваги!

Ще одне рішення сесії Рома-
нівської селищної ради неодмінно 
викличе неабиякий резонанс у се-
редовищі громади: депутати ухва-
лили розмір батьківської плати за 
навчання дітей у Романівській ди-
тячо-юнацькій спортивній школі. 
Відтепер щомісячний розмір такої 
плати сягатиме 100 гривень. Що-
правда, від платні звільняються 
одразу шість пільгових категорій 
дітей.

Сесія Романівської селищної 
ради 21 лютого 2025 року ухвали-
ла рішення щодо затвердження 
кошторису заміни (капітального 
ремонту) димової труби твердо-
паливної котельні Врублівського 
ліцею. Отже, вже найближчим 

часом (а влітку – точно) трубу, 
яка перебуває в аварійному стані 
у котельні Врублівського ліцею, 
таки замінять. Разом з тим де-
путати ухвалили кошторисну 
документацію для капітального 
ремонту харчоблоку Романів-
ського ліцею № 2 (с. Романівка), 
що також дозволяє розпочати 
модернізацію харчоблоку по-
тужного освітянського закладу 
Романівської громади.

Таким чином, ухваливши з 
пів сотні рішень із багатьох про-
блемних питань життя грома-
ди, депутати завершили свою 
роботу. Якщо врахувати, що 
чергові вибори до Романівської 
селищної ради мають (згідно з 
Конституцією України) відбутися 
наприкінці жовтня 2025 року, то 
часу для роботи на благо громади 
у депутатів не так вже й багато. 
Якихось п`ять чи шість разів 
депутатам, напевно, доведеться 
зібратися у сесійному залі. Мож-
на було б і ледарям та прогуль-
никам постаратися, аби хоча б 
на фініші депутатської каденції 
надолужити пропущене чи про-
гаяне. Адже люди ж можуть і 
запитати про підсумки, про 
те, для чого було йти у владу, 
а головне – як бути далі!

65-та сесія Романівської селищної ради

Представники "молодіжки" на депутатських місцях:  
вигляд дуже пристойний

Героїчні мами лицарів-синів
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Фізкультура – це здоров'я,  
а спорт – це престиж і потенціал громади

Віктор Єрофєєв

Про фізкультуру та 
спорт у нас часто гово-
рять як про розвагу, як 
про відпочинок, про за-
хоплення, яке діти (все 
починається з раннього 
віку) обирають разом зі 
своїми батьками. 

Вважається, що фізкультура і 
спорт є справою суто особистою 
і кожен, хто стає спортсменом і 
тісно пов'язує своє життя із тре-
нувальним режимом, має покла-
датися на особисті ресурси, сили, 
кошти, зв'язки і т. п.

Між тим життя вносить свої 
корективи, і часто виходить так, 
що заняття фізкультурою пере-
творюються у заняття спортом, а 
далі на черзі видніється ще один 
рубіж, який називають спортом 
вищих досягнень. Це тоді, коли 
спортсмен (вже не фізкультурник) 
займається спортом під нагля-
дом професійного тренера, бере 
участь не лише у змаганнях, але 
й у тренувальних зборах, які 
проводяться напередодні відпо-
відальних змагань. Все це наче 
й загальновідомо, однак спорт і 
особливо спорт вищих досягнень 
– це вже дещо інше, аніж фізична 
культура чи відвідування спор-
тивної секції у ліцеї, гімназії чи 
навіть у ДЮСШ. Спорт вищих до-
сягнень – це змагання, це успіхи 
та досягнення (бувають, звісно ж, 
і поразки), це публічна впізнава-
ність, слава і пошана. Для міста, 
селища і громади спортсмен, 
який бере участь у чемпіонаті 
(кубку) Житомирської області, а 
тим паче – у змаганнях всеукраїн-
ського рівня, – це ще й престиж, 
це авторитет, добре ім'я і прива-
бливість також на рівні області, 
держави і т. п.

Про це варто говорити, і занят-
тя спортом слід розуміти як дуже 
складну галузь життя громади. 

Наприклад спортс-
мени-легкоатлети Рома-
нівської громади лише 
упродовж січня й лютого 
2025 року щонаймен-
ше тричі згадувалися як 
учасники змагань всеу-
країнського рівня. 

Тобто про їхні виступи, ре-
зультати, чемпіонські чи призові 
місця знають не лише у Романові, 
але й у Житомирі, у Києві, Луць-
ку, Львові, Івано-Франківську та 
Чернівцях, де найчастіше про-
ходять легкоатлетичні змагання 
загальнодержавного рівня. На-
приклад прізвище Тишкевич 
сьогодні значиться у протоколах 
практично кожного змагання не 
лише українського, але й міжна-
родного рівня. Так, наш земляк, 
романівчанин Роман Тишкевич, 
як раніше Роман Цьомик, стрімко 
увірвався ще у 2024 році до ко-
горти кращих (реально – найкра-
щих) скороходів України і зараз 
став членом національної збірної 
України. Поки що він виступає 
у віковій категорії юніорів, але 
якраз зараз відбувається процес 
формування потенціалу спортс-
мена, який має шанси стати май-
стром міжнародного рівня. Слід 
зауважити, що тут же, у категорії 
юніорів-легкоатлетів, виступають 
дві юні зірочки із Романова – Аня 
Рудик та Іванка Никодюк. Вони 
поки що на підході до п'єдесталів 
змагань всеукраїнського рівня, 
але на рівні Житомирщини їх 
по праву вважають незапере-
чними фаворитами. Сюди ж, до 
категорії перспективних спортс-
менів із Романова, слід віднести 
і спринтера-бігуна Антона Лу-
ценка. Якщо ж поглянути на зо-

всім молодих (правильніше – ще 
маленьких) спортсменів-легко-
атлетів із Романова, то тут фахів-
ці звертають увагу на Максима 
Беника, Олександру Шмидюк, 
Влада Войцехівського. Вони вже 
не фізкультурники, хоча й спортс-
менами їх назвати також важко. 
Але треба і бажано це робити.

Однак найважливіший висно-
вок, який напрошується сьогодні 
у процесі спортивного життя Ро-

манівської селищної ради, стосу-
ється підтримки юнаків та юніо-
рів, які так щедро народжуються у 
зовсім невеличкому за масштаба-
ми селищі Житомирської області. 
Так, у цьому незаперечна заслуга 
маститого, потужного, таланови-
того тренера Анатолія Сушиць-
кого. Однак сьогодні цього мало. 
Юним талантам, які не просто 
виступають на змаганнях висо-
кого рівня, а прославляють свій 
край, свою малу батьківщину, по-
трібна увага, підтримка всебічного 
плану. Можливо преміюванням, 
можливо – встановленням сти-
пендії, наприклад селищної ради 
чи селищного голови. Можливо, 
варто створити опікунську раду з 
підтримки та розвитку таланови-
тих дітей Романівщини. Важливо 
зрозуміти і пам'ятати, що спорт, 
спортсмени, чемпіони – це не 
просто титули, звання, медалі чи 
кубки. Це насамперед капітал гро-
мади. Якщо раніше він втілювався 
у факті існування та діяльності 
склозаводу, вироби якого були 
відомі в Україні і поза нею, то сьо-
годні ми маємо звикати, що ледь 
не єдиним нашим потенціалом є 
люди. І цей потенціал варто пле-
кати, розвивати, берегти. І спор-
тивна галузь, спортивне життя 
є найяскравішим проявом такої 
уваги та турботи, якщо вони є.

Останнім часом у цьому на-
прямі зроблено важливі кроки. 

У Романові діє ДЮСШ, яка 
об'єднує під своїм дахом майже 
300 діток. Поки що фізкультур-
ників, але серед них прогляда-
ються і виринають справжні 
спортивні таланти. Важливо, 
щоб у діяльності ДЮСШ від-
чувався видимий прогрес. На-
приклад вихованці тренера М. 
О. Присяжнюка стабільно займа-
ють призові місця практично 
на всіх змаганнях обласного рів-
ня. До цього в області звикли, 
бо вважають Романів одним із 
небагатьох осередків плекання 
талановитих борців. І це варто 
цінувати, на це варто зважати. 
Зовсім нещодавно на обрії спор-
тивного життя і у стрічках новин 
з'явилася низка новин про ще 
один вид спорту, який отримав у 
Романові популярність, системну 
увагу і одразу ж заявив про себе 
на рівні змагань також обласно-
го рівня. Йдеться про заняття із 
настільного тенісу. Під опікою 
тренерів Світлани та Євгена Ба-
ланів у Романові проростають 
і гартуються юні таланти, які, 
за оцінками фахівців, мають 
усі шанси дорости до рівня ви-
сокої спортивної майстерності. 
Але сьогодні важливо, щоб ще 
один центр із розвитку настіль-
ного тенісу, який, схоже, всерйоз 
прописується у Романові, мав 
подальшу увагу, підтримку та 
всебічне сприяння. 

Відремонтують там, де існує крайня потреба і… небезпека
Наталія Рисіч

Трирічний період інтен-
сивної війни, мобілізація усіх 
ресурсів держави виключно на 
потреби ЗСУ та Сил оборони 
України дуже негативно впли-
нули на стан доріг в Україні. 

Місцеві бюджети за таких умов не отри-
мують жодних дотацій чи субвенцій хоча 
б на поточний ремонт доріг. Особливо це 
стосується доріг обласного чи державного 
значення, які пролягають вулицями селищ, 

сіл чи міст. Якщо обласні організації та 
служби не мають змоги, ресурсів певним 
чином хоча б покращити ситуацію на 
певних ділянках доріг, тоді місцева влада, 
отримуючи ледь не щодня зауваження та 

скарги від жителів, які змушені користу-
ватися, по суті, зруйнованими дорогами, 
вирішує шукати так звані альтернативні 
джерела фінансування і лагодити хоча б 
найзанедбаніші ділянки доріг. 

Саме тому 65-а сесія Романівської се-
лищної ради 21 лютого 2025 року ухвалила 
рішення про ремонт дорожнього по-
криття вздовж вулиць Небесної Сотні 
та графа Ілінського у селищі Романів. 
Звісно ж, про ремонт значних, у масштабах 
кілометрів, ділянок дороги не йдеться, бо 
належних для такого ремонту сум у бю-
джеті Романівської селищної ради просто 
немає. Але ліквідувати вибоїни, чисельність 
яких збільшується, селищна рада просто 
змушена, оскільки можливість безпечного 
проїзду головними магістралями Романова 

сьогодні лише ускладнюється. Першочер-
гового ремонту потребує ділянка шляхо-
вого покриття по вулиці Небесної Сотні, у 
районі магазину «Аврора», а також низка 
вибоїн вздовж вулиці графа Ілінського, яку 
добре відчувають всі водії та пасажири, які 
користуються автотранспортом.

Рішення сесії ухвалене 21 лютого, тож 
вже у найближчий тиждень ремонтні ро-
боти вздовж обох вищезгаданих вулиць се-
лища Романова будуть розпочаті і виконані. 
Звісно ж, у жителів Романова, не кажучи 
вже про жителів низки сіл Романівської се-
лищної ради, буде багато звернень, прохань 
та пропозицій стосовно покращення стану 
багатьох доріг вздовж сільських вулиць та 
провулків, але поки що грошей на це немає. 
Від слова «зовсім». 
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Звіт селищного голови про здійснення 
державної регуляторної політики 
виконавчими органами Романівської 
селищної ради за 2024 рік

1. Діяльність структурних підрозділів 
та виконавчого комітету Романівської 
селищної ради

З метою забезпечення виконання в гро-
маді органами виконавчої влади Закону 
України „Про засади державної регуля-
торної політики у сфері господарської ді-
яльності“ (далі - Закон), інших законів Укра-
їни, указів Президента України, постанов 
Кабінету Міністрів України, що регулюють 
господарські і адміністративні взаємовід-
носини між регуляторними органами та 
суб’єктами господарювання, діяльність 
Романівської селищної ради (далі – рада) 
протягом 2024 року концентрувалася на 
підвищенні рівня реалізації державної 
регуляторної політики на території Рома-
нівської громади, створенні нових практик 
регулювання, які враховують інтереси ма-
лого та середнього бізнесу та зменшення 
існуючих регуляторних бар’єрів. 

2. Здійснення державної регулятор-
ної політики Романівською селищною 
радою та її структурними підрозділами

Протягом 2024 року регуляторним 
органом ради приділялася основна ува-
га здійсненню заходів щодо дотримання 
принципів державної регуляторної полі-
тики: прозорості, гласності та відкритості 
при прийнятті регуляторних актів, а також 
забезпечення системності та узгодженос-
ті регуляторних актів у галузях (сферах) 
економіки. Слід зазначити, що у період 
дії воєнного стану Закон визначає для ор-
ганів місцевого самоврядування правові та 

організаційні засади реалізації державної 
регуляторної політики у сфері господар-
ської діяльності та встановлює єдиний по-
рядок прийняття проектів регуляторних 
актів, вимоги до оприлюднення проектів 
та прийнятих регуляторних актів, підго-
товки аналізу регуляторного впливу таких 
проектів, здійснення заходів з відстеження 
результативності регуляторних актів, їх пе-
регляду тощо. Тому регуляторна діяльність 
Романівської селищної ради проводилася 
у таких напрямках:

- планування діяльності з підготовки 
регуляторних актів; 

- оприлюднення документів, підготов-
лених у процесі здійснення регуляторної 
політики; 

- проведення моніторингу результатив-
ності регуляторних актів;

- перегляд діючих регуляторних актів;
- залучення представників суб'єктів гос-

подарювання, їх об'єднань та громадських 
організацій до реалізації державної регуля-
торної політики у сфері підприємництва. 

В травні 2024 року засіданні комісії з пи-
тань законності, регламенту та депутатської 
етики ради був переглянутий діючий регу-
ляторний акт «Про встановлення місцевих 
податків та зборів на території Романівської 
ТГ» від 14.07.2021 №461-11/21. Комісією було 
вирішено залишити його без змін.

Але в жовтні 2024 року в дане рішен-
ня внесені зміни у додаток 1 «Податок на 
нерухоме майно, відмінне від земельної 
ділянки», згідно введеного в дію Націо-
нального класифікатора будівель і споруд 

НК 018-2023, затвердженого наказом Мі-
ністерства економіки України від 16 травня 
2023 року № 3573.

3. Планування діяльності з підготов-
ки проектів регуляторних актів

З метою послідовного впровадження 
державної регуляторної політики та у відпо-
відності з вимогами статті 7 Закону України 
"Про засади державної регуляторної по-
літики в сфері господарської діяльності" 
рішенням селищної ради №1896-60/24 від 
28 листопада 2024 року затверджено план 
діяльності Романівської селищної ради з 
підготовки проектів регуляторних актів 
на 2025 рік. У плані діяльності врахована 
потреба як у створенні нових проектів ре-
гуляторних актів, так і внесення змін до уже 
діючих. При підготовці даного плану були 
враховані пропозиції гуманітарного відділу. 
Інші структурні підрозділи не планують 
здійснення підготовки проектів регулятор-
них актів у 2025 році. Затверджений План 
відповідно до статті 13 вищезазначеного 
Закону розміщено на офіційному веб-сайті 
селищної ради: https://romanivska-gromada.
gov.ua/, у розділі “Регуляторна діяльність”, 
у рубриці “Планування діяльності”. План 
з підготовки проектів регуляторних актів 
містить назви проектів регуляторних актів, 
обґрунтування необхідності їх прийняття, 
строки підготовки, найменування органів 
та підрозділів, відповідальних за їхню роз-
робку.

Завдяки організаційно-методичному 
супроводу діяльності структурних підроз-

ділів з питань провадження державної ре-
гуляторної політики в громаді, фінансовим 
відділом проведена відповідна робота і, як 
результат, ним забезпечено вчасне плану-
вання діяльності щодо підготовки проектів 
регуляторних актів на 2025 рік.

4. Ведення реєстру діючих регуля-
торних актів

На офіційному веб-сайті Романівської 
селищної ради у розділі "Регуляторна ді-
яльність" розміщено регуляторні акти та 
аналізи регуляторного впливу до них. 

5. Щодо оприлюднення інформації 
про здійснення регуляторної діяль-
ності.

Відповідно до статті 13 Закону щодо 
оприлюднення документів, підготовлених у 
процесі здійснення регуляторної діяльнос-
ті, для забезпечення участі громадськості у 
формуванні та реалізації державної регуля-
торної політики на веб-сайті Романівської 
селищної ради (https://romanivska-gromada.
gov.ua/) функціонує розділ «Регуляторна 
діяльність», який постійно оновлюється і 
містить рубрики: нормативно-правова база; 
планування діяльності; оприлюднення 
проектів регуляторних актів та аналізу регу-
ляторного впливу; діючі регуляторні акти; 
відстеження результативності регуляторних 
актів; інформація про здійснення регуля-
торної діяльності; відповідальні особи за 
здійснення регуляторної діяльності. 

В.о. селищного голови 
Юрій Чумаченко

Звіт про виконання бюджету Романівської 
селищної територіальної громади за 2024 рік

За 2024 рік затверджені показники до-
ходів загального фонду бюджету селищної 
територіальної громади виконано на 104,3%. 
При плані 102 229,9 тис. грн. фактично на-
дійшло 106 612,3 тис. грн. Понад план на-
дійшло 4 382,4 тис. грн. 

Порівняно з минулим роком надхо-
дження загального фонду збільшились на 
5 073,5 тис. грн. Ріст надходжень становить 
5,0 %. 

Надходження збільшились в основному 
за рахунок: ПДФО із заробітної плати – на 
3 252,8 тис. грн., ПДФО із доходів інших 
ніж заробітна плата – на 1 270,9 тис. грн., 
ПДФО у вигляді мінімального податкового 
зобов’язання - на 667,7 тис. грн. 

Збільшились надходження єдиного по-
датку з фізичних осіб – на 1 623,5 тис. грн., 
податку на нерухоме майно, відмінне від 
земельної ділянки, сплачений фізособами, 
які є власниками об’єктів нежитлової не-
рухомості - на 1 250,2 тис. грн.

Загальна сума надходжень до спеці-
ального фонду бюджету селищної тери-
торіальної грмаоди за 2025 рік становить 
5 343,8 тис. грн., з них найбільше надійшло 
власних надходжень бюджетних установ – 
4 527,8 тис. грн.

Обсяг фінансових ресурсів, отриманий 
від виконання планових показників до-
ходної частини бюджету селищної тери-
торіальної громади, дозволив забезпечити 
своєчасне фінансування бюджетних уста-
нов, реалізацію заходів селищних програм, 
відповідно до пропозицій головних розпо-
рядників коштів.

За 2024 рік з бюджету селищної тери-
торіальної громади проведено видатків 
на загальну суму 226 407,0 тис.грн., з яких: 
192 780,7  тис.грн. видатки загального 
фонду бюджету, 33 626,3 тис.грн. видатки 
спеціального фонду. На оплату праці з 
нарахуваннями на заробітну плату спря-
мовано 154 635,9 тис,грн., що становить 68,3 

відсотка загального обсягу видатків та на 
26 027,2  тис.грн. більше ніж у 2023 році. Ви-
датки на соціальне забезпечення становлять 
1 242,4 тис.грн. 

На оплату продуктів харчування спря-
мовано видатків в сумі 4 197,5  тис.грн., що 
на 1 352,7 тим.грн. більше 2023 року. На 
оплату комунальних послуг та енергоно-
сіїв спрямовано 16 012,5 тис.грн. що на 
2 542.2 тис.грн., або на 13,7 %  менше, ніж 
у минулому році. 

По  галузі „Освіта” проведено касові 
видатки на суму 141 354,3 тис.грн., що на 
15 580,7 тис.грн. більше видатків 2023 року; 
„Охорона здоров’я” – 8427,4 тис.грн., що на 
2 372,6 тис.грн. більше видатків 2023 року; 
„Соціальний захист та соціальне забезпе-
чення” – 19 195,9 тис.грн., що на 9 862,7 тис.
грн. більше видатків 2023 року; „Культура 
і мистецтво” – 6 122,0 тис.грн., що на 417,9 
тис.грн. більше видатків 2023 року; „Фізична 
культура і спорт” – 1 941,4  тис.грн., що на 

424,9 тис.грн. менше видатків 2023 року. На 
утримання селищної ради та її структурних 
підрозділів спрямовано 27 144,6 тис.грн.

З бюджету селищної територіальної 
громади проводилось фінансування заходів 
28 програм на суму 225 269,4 тис. грн.

На утримання бюджетних установ та 
проведення заходів у 2024 році був направ-
лений додатковий фінансовий ресурс в сумі 
26 797,4 тис.грн.

Кредиторська заборгованості по оплаті 
праці з нарахуваннями на заробітну плату, 
оплаті комунальних послуг та енергоносіїв 
відсутня. 

Протягом 2024 року із бюджету селищ-
ної територіальної громади до інших бю-
джетів передано трансфертів в сумі 2 337,6 
тис.грн, з них: до Державного бюджету 
України 1 200,0 тис.грн (на ЗСУ – 1 200,0 тис.
грн.); до обласного бюджету 1 137,6 тис.грн.  

Начальник фінансового відділу  
Наталія Горобець

РЕКЛАМА
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Смачного!

Різне

ОВЕН
Головна тема тиж-

ня – перезавантаження 
душі та почуттів. Це період, коли 
свідомість ніби розчиняється у 
потоці емоцій та інтуїтивних 
осяянь. 

ТЕЛЕЦЬ
Тиждень несе у собі 

зміни та переоцінюван-
ня цінностей. Вам доведеться за-
глянути вглиб себе – довіртеся 
внутрішньому голосу.

БЛИЗНЮКИ
Обставини тижня 

підштовхують до пере-
гляду дружніх зв'язків, духовних та 
матеріальних цінностей. Час по-
думати про свою роль у колективі.

РАК
Фокус на кар'єрі та 

самореалізації. Від-
новлення повноцінної робочої 
діяльності. В особистому житті 
можливі несподівані одкровення.

ЛЕВ
Жага пригод та 

духовного зростання 
пробуджується! Ви поступово 
повертаєтеся до звичного ритму 
життя на лідерські позиції.

ДІВА
Можливо, отрима-

єте позитивну новину, 
яка скрасить наше життя на три-
валий період. Будьте готовими 
до компромісів  у особистих та 
ділових партнерствах.

ТЕРЕЗИ
Глибокі емоційні 

процеси виходять на 
перший план. Важливо навести 
лад у взаєминах та боргах – що 
ти готовий залишити позаду?

СКОРПІОН
Ви отримаєте дуже 

багато їжі для свого ро-
зуму, якою вас забезпечать діти 
та найближчі люди – приготуй-
теся вирішувати завдання. 

СТРІЛЕЦЬ
Тиждень принесе 

романтику, творчість та 
бажання щось змінити у своєму 
житті. А це додасть вам впевне-
ності у власних силах.

КОЗОРІГ
Час задуматися про 

сім'ю, дім і своє коріння. 
Питання нерухомості та місця 
проживання можуть знову ви-
магати уваги.

ВОДОЛІЙ
Період не надто спри-

ятливий як для романти-
ки, так і для з'ясування стосунків, 
вам буде важко дотримуватися 
чужих особистих кордонів.

РИБИ
Ваша комунікація 

стає глибшою – час 
важливих розмов. Проте будьте 
уважними до деталей: не все, що 
кажуть, відповідає правді.

Джерело: ТСН
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Щоб квіток і зав'язі 
перцю було багато: 
6 агроприйомів, які 
підвищують врожайність

Секрети щедрого 
врожаю перцю – при-
родна магія без хіміч-
них стимуляторів.

Мистецтво вирощування 
перцю нагадує дбайливе ви-
ховання дитини – тут важливі 
не так добрива та стимулятори, 
як увага, терпіння і розуміння 
природних потреб рослини. 
Давайте разом зануримось у 
захопливий світ городництва, 
де головними помічниками 
стануть наші руки, сонячне 
світло і правильна темпера-
тура.

ЧАС І ТЕРПІННЯ – НАШІ 
НАЙКРАЩІ СОЮЗНИКИ. 
У світі городництва часто 

спокушає бажання отримати 
все й одразу – велику, пишну 
розсаду, ранній урожай. Але 
мудрість досвідчених городників 
говорить інше: найкраща роз-
сада перцю – скромна на вигляд, 
45-50-денна красуня. Вона може 
не викликати захоплених по-
глядів сусідів своєю могутністю, 
але саме така розсада потішить 
вас щедрим урожаєм. Це як з 
тихими відмінниками в школі – 
зовні непримітні, але результати 
вражають!

КОЛИСКА ДЛЯ 
ПЕРЧИКА. 
Кожній рослині потрібен 

свій дім, і перець – не виняток. 
Він, як справжній індивідуаліст, 
найкраще почувається у власній 
«квартирі» – окремому горщику 
чи осередку касети розміром 
3х3 або 4х4 см. Пікірування для 
нього – як переїзд для люди-
ни: стрес, затримка в розвитку, 
період адаптації, тому краще 
одразу забезпечити рослину 
комфортним житлом.

ТЕМПЕРАТУРНІ 
ТАЄМНИЦІ. 
Після появи перших паро-

стків настає час маленьких хи-
трощів: знижуємо температуру 
до +14...+16°С на 4-5 днів. Це як 
загартовування для людини 
– спочатку здається, що спо-

вільнюємо ріст, але насправді 
зміцнюємо кореневу систему, 
готуємо рослину до майбутніх 
випробувань.

СВІТЛОВА ДІЄТА. 
Перець – справжній «жайво-

ронок» рослинного світу. Йому 
не потрібне цілодобове освітлен-
ня, навпаки – він найкраще роз-
вивається при 12-13-годинному 
світловому дні. Після 18:00-19:00 
краще створити йому затишні 
сутінки. Це як здоровий режим 
сну для людини – все має бути 
в міру.

ХАРЧУВАННЯ ЗІ 
СМАКОМ. 
У підживленні перцю діє 

правило «менше – краще». Над-
мір азоту для нього – як фастфуд 
для людини: швидкий ріст, але 
користі мало. Натомість калій і 
фосфор – це як здорова збалан-
сована дієта. При повільному 
рості використовуйте калійну 
селітру, через 10 днів – кальцієву. 
А зола... з нею треба ніжно, як 
з прянощами в кулінарії – ще-
дра щіпка може зіпсувати всю 
страву.

МИСТЕЦТВО 
ФОРМУВАННЯ. 
Видалення першого бутона 

– це як відкриття шлюзів: за-
мість одного з'являється багато 
нових. Природа щедра до тих, 
хто розуміє її закони. Але не 
захоплюйтесь і не обривайте 
всі бутони – рослина може 
«образитись» і затримати 
врожай.

Отже, вирощуван-
ня перцю – це захо-
плива подорож, де 
кожен етап має свою 
красу і значення. До-
тримуючись цих при-
родних принципів, ви 
не просто виростите 
урожай – ви створите 
свою маленьку історію 
успіху на городі. І по-
вірте, результат вартий 
кожної хвилини вашої 
турботи!

Джерело: Ukr.Media

Запечена скумбрія у духовці
Інгредієнти: 2 скумбрії, сіль до 

смаку, 1 цибулина, 1 морквина, 5-6 
гілочок петрушки, 5-6 зуб. часнику, 
2 ст. л. олії.

• Розморозьте 2 скумбрії, 
вийміть нутрощі та зябри. Про-
мийте рибини, відріжте плавці 
та посоліть до смаку. Почистьте 
та поріжте кружальцями 1 велику 
цибулину та морквину.

• Викладіть на деко, застелене 
пергаментом, овочі у два рядки, 
чергуючи цибулю та моркву. Звер-
ху викладіть скумбрію.

• Усередину риби викладіть 
по 2-3 гілочки петрушки та 2-3 
зуб. часнику. Зверху полийте 
скумбрію 2 ст. л. олії.

• Випікайте рибу протягом 
20-30 хвилин при 180 градусах. 

Салат з пекінської капусти,  
ковбаси та кукурудзи
Інгредієнти: 
300 г пекінської капусти, 100 г салямі, 180 г кон-

сервованої кукурудзи, сіль до смаку, чорний перець 
до смаку, 70-100 г майонезу.

• Нашинкуйте 300 г пекінської капусти, поріжте 
соломкою 100 г салямі.

• Змішайте капусту, ковбасу, 180 г консервованої 
кукурудзи. Додайте сіль та чорний перець до смаку.

• Заправте салат 70-100 г майонезу. Ретельно 
перемішайте. Нехай смакує!

Джерело: klopotenko.com

Перед подачею збризніть лимонним соком. Нехай смакує!
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Асоціації

Цікаві факти про риб
• Зграї риб можуть нара-

ховувати кілька мільйо-
нів особин.

• Дводихаючі риби мають 
як зябра, так і легені і мо-
жуть прожити без води 
кілька місяців.

• Компоненти риб'ячої 
луски активно викорис-
товуються про виробни-
цтві губної помади.

• Більшість риб метає ікру, 
але є й живородні риби, 
наприклад деякі види 
акул.

• Найстаріший рибаль-
ський гачок, знайдений 
археологами, налічує 
близько сорока двох ти-
сяч років.

• Через напади акул що-
річно гине менше людей, 
ніж через напад бджіл.

• З-поміж усіх видів риб 
тільки у акул є повіки.

• Більшість риб вміє роз-
різняти кольори.

• Електричний вугор і 
електричний скат здат-
ні своїм дотиком вбити 
людину.

• Летюча риба легко про-
літає до п'ятдесяти ме-
трів над водою, але були 
зафіксовані і стрибки на 
відстань до двохсот ме-
трів. При вистрибуванні 
з води летючі риби під-
німаються в повітря на 
висоту до п'яти-шести 
метрів.

• Риби, за винятком де-
яких вугрів, не вміють 

плавати хвостом вперед.
• Риба-камінь – найбільш 

отруйна риба у світі.
• Найбільша в світі риба – 

велика китова акула, яка 
виростає до 18 метрів і 
25 тонн ваги. На щастя, 
це абсолютно невинне 
створення.

• Найшвидша в світі риба 
– риба-вітрильник, здат-
на розвинути швидкість 
до ста кілометрів на 
годину. А найбільш по-
вільна – морський коник.

• До речі, морський коник 
– єдиний вид риб, який 
плаває у вертикальному 
положенні тіла.

• Деякі види риб вміють 
змінювати стать.

• Риба-бризгун, яка меш-
кає в Азії, влучно ви-
пльовує струменем води 
і збиває комах, якими 
харчується.

• Одна тріска за шлюбний 
сезон може відкласти до 
шести мільйонів ікри-
нок.

• Риби-групери часом 
важать до 4,5 тонни і 
нападають на всіх, хто 
наближається до їхньої 
території, на людей в 
тому числі.

• Найдавніша риба на 
Землі – латимерія.

• Найбільш глибоководна 
з відомих риб – бассогі-
гас. Окремі особини зу-
стрічаються на глибинах 
до восьми кілометрів.

• Риба анабас, яка мешкає 
в Південній Азії, вміє по-
взати по деревах.

• У ската, який теж нале-
жить до риб, вчетверо 
більше смакових рецеп-
торів, ніж у людини.

• Деякі види акул вміють 
контролювати темпе-
ратуру свого тіла, що 
дозволяє їм виживати в 
дуже холодній воді.

• Єдина відносно тепло-
кровна риба – червоно-
пері опахи.

• Риби астіанакс при 
наближенні хижака 
нерідко намагаються 
оглушити менш сприт-
них родичів і поплисти, 
залишивши жертву на 
розтерзання.

• Швидкість плавання 
гренландської полярної 
акули не перевищує двох 
кілометрів на годину.

• Глибоководна риба під 
назвою «чорний живо-
глот» здатна проков-
тнути здобич, що вдвічі 
перевищує її в довжину 
і вдесятеро – за вагою.

• У безокої риби внутріш-
ній біологічний годин-
ник налаштований не на 
24-годинний цикл, а на 
47-годинний. Сталося це 
через мутації, в результа-
ті якої ці риби втратили 
всі світлочутливі рецеп-
тори.
Джерело: faktypro.com.ua


